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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Szijjártó Péter: Magyarország újabb EU-csatlakozási fejezeteket kíván megnyitni 

Szerbiával 
2024. június 26. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Demokrata, origo.hu 

Magyarországnak fontos célja a közelgő európai uniós elnöksége idején a nyugat-balkáni 

csatlakozási folyamat felgyorsítása, ezért a kormány egyebek mellett kormányközi 

konferenciákat kíván tartani mind az öt nyugat-balkáni tagjelölttel, illetve újabb fejezeteket 

akar megnyitni Szerbiával - közölte Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter szerdán 

Párizsban. A tárcavezető a Gazdasági Együttműködési és Fejlesztési Szervezet (OECD) 

konferenciáján ismertette a magyar EU-elnökség vonatkozó terveit az idei év második felére: 

kormányközi konferenciákat kívánnak tartani mind az öt nyugat-balkáni tagjelölttel, újabb 

csatlakozási fejezeteket kívánnak megnyitni Szerbiával, legalább hét fejezetet le akarnak zárni 

Montenegróval, meg kívánják nyitni az első fejezeteket Albániával, el akarják fogadni az 

egyeztetések megkezdését lehetővé tevő tárgyalási keretet Bosznia-Hercegovinával, illetve cél 

az érdemi tárgyalások megkezdése is Észak-Macedónia új, erősen integrációpárti 

kormányával. 

 

Autóbuszjáratok indítását szervezik magyarországi és felvidéki települések 

között 
2024. június 26. – MTI, Körkép.sk 

A Besztercebánya megyei és a Nógrád vármegyei önkormányzat autóbuszjáratok indítását 

szervezi a régiók között, erről Salgótarjánban a megyeházán tárgyaltak szerdán. A 

megbeszélésén részt vettek a Volánbusz Zrt. és a besztercebányai integrált közlekedési vállalat 

képviselői is. Magyar oldalon a nógrádi Balassagyarmatot, Ipolytarnócot, Salgótarjánt és 

Ceredet, valamint a borsodi Bánrévét, míg szlovák oldalon Rimaszombatot, Losoncot, 

Nagykürtöst és Tornalját érintenék a járatok - ismertette az egyeztetést követő 

sajtótájékoztatón Skuczi Nándor, a Nógrád Vármegyei Közgyűlés elnöke és Ondrej Lunter, 

Besztercebánya megye elnöke. Elmondták: a tömegközlekedést két év alatt építenék ki, az első 

járatok legkorábban jövő tavasszal indulnának. 
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Országos szinten csökkent, a magyarlakta településeken nőtt a magyar fiatalok 

választási részvétele  
2024. június 26. – Krónika, maszol.ro 

Miközben országos szinten csökkent a fiatalok részvétele a június 9-ei helyhatósági és EP-

választáson, a többségében magyarok lakta településeken 10-13 százalékkal több 18-36 éves 

szavazópolgár járult az urnákhoz – hangzott el az RMDSZ és a MIÉRT vezetőjének szerdai 

kolozsvári sajtótájékoztatóján. A sajtóeseményen Kelemen Hunor szövetségi elnök 

megköszönte a magyar fiataloknak a bő két héttel ezelőtt rendezett kettős megmérettetésen 

való részvételét, ami szerinte azért is különösen fontos, mivel a mai fiatal nemzedék kritikusabb 

a politikával szemben. A politikus az RMDSZ által elért eredményt részben annak tulajdonítja, 

hogy ritkán tapasztalt összhang volt a választók, a magyar közösség és az alakulat között, 

ugyanakkor az idei „választási maraton” első szakaszában meg tudták fogalmazni azokat a 

problémákat, amelyekkel a magyar közösség szembesül, továbbá sikerült elmagyarázni a 

fiataloknak is az egymást követő megmérettetések tétjét.  

 

A felkorbácsolt indulatok ellenére a románok és a cigányok is bíznak a 

székelykocsárdi magyar polgármesterben  
2024. június 26. – Krónika 

Fehér megye legdurvább magyarellenes kampánya ellenére ötven százalék fölötti eredménnyel 

újrázott a 22 százalékban magyarok által lakott Székelykocsárd község polgármestere, Csegezi 

Edit Zsuzsanna. A környékbeli 8 település számára helyi magyar szórványoktatást biztosító 

csapat 150 millió eurós napelempark létrehozásával gazdaságilag is megerősítené a helyi 

közösségeket. „Kolozs, Maros és Fehér megye környező 8 szórványtelepüléséről reggel 

mikrobuszokkal Székelykocsárdra szállított 30 gyereknek tudunk ebédet nyújtani. Ők délután 

itt maradnak a magyar házban, elvégzik a házi feladatukat, majd hazaszállítjuk őket. Velük 

sikerült megmenteni a jelenleg 60 diákot számláló, az óvodától a 8. osztályig magába foglaló 

magyar tagozatot” – magyarázza a polgármester asszony. Román ellenlábasainak az szúrt 

szemet, hogy miért hozzák magyarországi támogatással a magyar gyerekeket a falu iskolájába, 

holott ehhez egyetlen lej román állami támogatást sem kap a község.  

 

Továbbadják tudásukat a gyerekeknek a falugazdászok, kisméhészeket oktatnak 

a Partiumban  
2024. június 26. – Krónika 

Szatmár megyében 22 településen több mint 2400 gyermek ismerkedhetett meg a méhek és a 

méhészet csodálatos világával a Partiumi Falugazdász Hálózatnak köszönhetően. Lezárult a 

tanév, sikeresen zárult a Kisméhész Program, amelynek keretében kibővült azon települések 

sora, ahol az iskolákban méhészeti előadáson vehettek részt a gyerekek – közölte a hálózat. 
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Harmadik éve szervez a méhek világát a kisiskolásokkal megismertető előadássorozatot a 

Partiumi Falugazdász Hálózat és a Szatmár Vidékfejlesztéséért Egyesület. A cél most is ugyanaz 

volt: a szorgos rovarok munkájának bemutatása, és a közreműködésükkel készülő édes 

finomságokkal való ismerkedés. De a legfontosabb az, hogy a gyerekek megtanulják: nem kell 

azonnal pánikba esni, ha egy méhecskét látnak. De azt is megtanulhatták, hogy ha mégis 

megszúrja őket a méh, mit kell tenniük, hogyan csillapíthatják a fájdalmat.  

 

AUR-os EP-helyezkedés: az elemző szerint nem zavarja Európát a 

magyarellenesség 
2024. június 26. – maszol.ro 

Nem számít Európában a Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) magyarellenessége, 

ahogyan korábban a többi európai parlamenti frakcióban sem érte bírálat a román tagpártok 

magyarellenes kirohanásait - véli a Maszolnak nyilatkozó politikai elemző. Mint Pászkán Zsolt 

fogalmazott, „ha a magyarság valamilyen szexuális kisebbségként, esetleg ukránként határozná 

meg magát, nagyobb esélye lenne az érzékenység kivívására”. „Egyelőre a többi európai 

kisebbségi nemzeti közösséggel együtt, mi, magyarok sem számíthatunk túl nagy 

érzékenységre” - jegyezte meg a Románia-szakértő. 

 

Vincze Loránt: az EU soros elnökeként Magyarország teszi a dolgát, és nem 

valamiféle forradalomra készül 
2024. június 26. – maszol.ro 

Július 1-jétől Magyarország lesz az Európai Unió Tanácsának soros elnöke. Ezt számtalan 

fenntartás övezi, hiszen az elmúlt években Magyarország ellen több támadás indult az Európai 

Unió részéről. Vincze Loránt, az RMDSZ EP-képviselője azonban úgy véli, ahogy az idő telik, a 

tagállamok is rájönnek, hogy „Magyarország soros elnökként teszi a dolgát és nem valamiféle 

forradalomra, vagy eredeti döntések visszafordítására készül, úgy szépen elengedik a 

Magyarországgal szembeni fenntartásokat” – fogalmazott az Erdély TV 24plusz című 

műsorában az EP-képviselő. Vincze Loránt kifejtette, egy sikeres elnökség elé nézhetünk. 

Szerinte a mi szempontunkból is fontos témák kerülnek középpontba ezen fél év alatt, mint 

például a versenyképesség, a gazdaság megerősítése, a mezőgazdasági politika támogatása. De 

az is fontos nekünk, hogy a magyar elnökség a nagy ragadozók témakörében prioritássá tette a 

farkas mellett, a medve témakörének rendezését is. 

 

Egyfeszt: nem engednek a minőségből  
2024. június 26. – szekelyhon.ro 

Több mint 250 programmal várják a fesztiválozókat augusztus első hétvégéjére 

Gyergyószentmiklósra. Erdély legnagyobb összművészeti fesztiválján a Havasi koncertshow, az 

electro swing műfaj úttörője, a Parov Stelar, és a Tankcsapda lesznek a fő attrakciók, de ők csak 

a habot jelentik a tortán a színes fesztiválprogramban. A szerdai sajtótájékoztatón Kassay Péter 

főszervező, Albu István művészeti igazgató és Barti Tihamér, az RMDSZ gyergyószentmiklósi 
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szervezetének elnöke mondták el a már most, júliusban fontos tudnivalókat. Erdély legnagyobb 

összművészeti fesztiválján alapvetően nem a tömegszórakoztatás, hanem az értékátadás és 

értékteremtés a cél, ez irányban fejlődik a rendezvény. Olyan minőségi programkínálat várja a 

fesztiválozókat, amire igény van, de máshol ez nem található meg ilyen hangsúlyosan. Ebből 

idén sem engednek – hangzott el.  

 

Laposföldhívőkhöz hasonlítja Kelemen Hunor az RMDSZ Kárpátokon túli voksai 

kapcsán csalást kiáltókat  
2024. június 26. – Krónika 

Hülyeségnek, rosszindulatú megállapításnak tartja Kelemen Hunor azokat az inszinuációkat, 

miszerint az RMDSZ csalás vagy a nagy román pártokkal kötött titkos háttéralku nyomán 

kapott több ezer szavazatot a június 9-ei választásokon olyan Kárpátokon túli megyékben, ahol 

alig élnek magyarok. A szövetség elnöke a Krónikának úgy nyilatkozott, az RMDSZ ezután is 

azon lesz, hogy román nemzetiségű emberektől is kapjon szavazatokat. „Én csak azon 

csodálkozom, hogy egyesek fejében a vonatok nagy csörömpöléssel nem ütköznek össze” – 

reagált elöljáróban Kelemen Hunor lapunk azzal kapcsolatos kérdésére, miszerint olyan vádak 

érik az RMDSZ-t, hogy „minimum gyanús” körülmények között kapott néhány ezer szavazatot 

olyan romániai településeken, ahol nem vagy csak kis számban élnek magyarok. A jelenségre 

elsőként a június 9-ei helyhatósági és európai parlamenti választások után néhány nappal a 

Libertatea című bukaresti napilap hívta fel a figyelmet, számadatokat ismertetve dél-romániai 

megyékből.  

                     
Rábólintott a kormány a Kisebbségi Kulturális Alapról szóló törvény módosítására 
2024. június 26. – Ma7.sk 

A Kult Minort érintő egyik, szélesebb körben is ismert változás a vietnami nemzeti kisebbségi 

közösségnek a KKA által támogatandó közösségek körébe való beemelése. Ennek 

eredményeképpen immár nem 13, hanem 14 nemzetiségi kisebbségi közösség támogatásához 

kell illeszteni az Alap működését, amely elsősorban a pénzügyi támogatás átcsoportosítását 

jelenti. A szerdai kormányülésre benyújtott javaslatok nem tartalmaztak a Kult Minor esetleges 

összevonásával kapcsolatos pontokat. A törvénymódosító javaslat a beterjesztők kérése 

alapján, immár a kormány támogatását is bírva, csak szeptemberben kerül a pozsonyi 

parlamentben ismét a képviselők elé. 

 

Nyírjunk ki néhány óvodát? 
2024. június 26. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

Az oktatási minisztérium terve szerint az óvodák finanszírozási összegét kiveszik az 

önkormányzatok pénzügyi csomagjából, és a minisztérium ezt újra elosztja. A lényeg, hogy a 

2023-as adatokból kiindulva egy-egy falu vagy város állami adóbevételi összege cca. 28 

százalékkal csökken majd. Az így keletkező különbözetet tervezi fejpénzzé átalakítani, majd 
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szétosztani, de az elkövetkező években óvodássá váló gyermekek számát, annak csökkenést 

már nem veszi figyelembe. A minisztériumi javaslatokban (kettő van) az említett 50,1 százalék 

elosztási képletében a tengerszint feletti és a nagyság (lélekszám) szerinti szorzó hatása 

emelkedni fog. Ennek eredménye, hogy az alacsonyan fekvő és kisebb települések fizetnek rá 

megint boltra. 

 

Jarábik Gabriella: Ha nem lesz etnikai politizálás, ki fogja megvédeni a jogainkat? 
2024. június 26. – Ma7.sk 

„Jómagam ugyan kulturális intézmény vezetőjeként nem politizálok, de Szlovákiában élő 

magyarként azt gondolom, hogy ha nem lesz etnikai vonalon politizálás, akkor nem lesz, aki 

védje az itt élő magyarok nyelvi és kulturális jogait. A nyelvi, nemzeti és szabadságjogaink csak 

úgy érvényesülhetnek, ha van egy védőernyő, akire támaszkodhatunk” – mondta Jarábik 

Gabriellaa Szlovákiai Magyar Kultúra Múzeumának igazgatónője. “Nincs olyan személyiség, 

aki vinné ezt az egészet, tisztelem a Magyar Szövetség tagjait, de hiányzik közülük a húzóerő, 

aki vinné előre és húzná fölfelé a pártot. Orosz Örs szerintem például pontosan azt csinálja, 

amit a többiek nem (…).” 

 

Gyimesi: nincs jövője az önálló etnikai érdekképviseletnek 
2024. június 26. – Új Szó 

Önálló indulás helyett a Smer vagy a Hlas listáján képzelné el a Magyar Szövetséget Gyimesi 

György, a politikus Pavel Kapusta volt SNS-közeli újságíró internetes vitaműsorában mondta 

el mindezt. A Magyar Szövetség alelnökeként ténykedő Gyimesi többek között kijelentette, 

hogy a párt európai parlamenti választási kudarca a szlovákiai magyar etnikai politizálás 

végének tekinthető. A politikus szerint az előző harminc évhez képest át fog alakulni az etnikai 

érdekképviselet, ugyanis egy magyar pártnak nincs esélye önállóan a parlamentbe jutásra, 

miközben a magyar választók sem a szlovák pártokra, sem pedig a „semmit sem mondó”, 

„színtelen-szagtalan” Magyar Szövetségre nem szavaznak, ezért ideológiai alapon választanak. 

 

Új igazgatók a Csallóközi és a Galántai Népművelési Központok élén 
2024. június 26. – Felvidék.ma 

A Nagyszombat megyei önkormányzat két jelentős népművelési intézmény új igazgatóinak 

kinevezéséről döntött: Galántán Bukovszky László, míg Dunaszerdahelyen Varga Viktor veszi 

át a vezetést. Berényi József, Nagyszombat megye alelnöke a szerdai sajtótájékoztatón 

elmondta, a törvény értelmében kiírt versenyen Galántán két pályázó, míg Dunaszerdahelyen 

hat pályázó volt, így az ilyen jellegű versenyhelyzet a minőség javulásához vezet. A fenti két 

intézményen túl a törvény értelmében pályázatot hirdettek a múzeumok igazgatói posztjára is, 

ott azonban nem történt változás. Így Dunaszerdahelyen Nagy Iván, Galántán pedig Takács 

Mihály folytatja múzeumigazgatói tevékenységét. 
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Jelenünk közös, a múltunk nem 
2024. június 26. – Felvidék.ma 

Az Európai Kulturális Alapítvány (European Cultural Foundation/ECF) az Európai Közösségi 

Tér Kezdeményezésének részeként létrehozta a Display Europe elnevezésű, közszolgálati 

alapokon nyugvó platformját. Ennek célja, hogy hangot és arcot adnak az európai 

kisebbségeknek, hogy kiálljanak az alapvető jogok és polgári szabadságjogok mellett. 2024-es 

első minipályázati kiírásukon kaukázusi, görög, ír, angol és portugál nyertesek mellett magyar 

kezdeményezés is található. A kiválasztott Jelenünk közös, a múltunk nem – a nemzeti 

kisebbségek együttélése című projekt tézise, hogya múlt századi Kárpát-medencei 

nemzetiségek sorstörténete bár eltér egymástól, napjainkra viszont identitáserősítő, 

közösségépítő erővé vált. 

 

Kincses Pince – Kárpát-medencei borfesztivál lesz Párkányban 
2024. június 26. – Bumm.sk 

A rendezvényt a párkányi székhelyű Borok Háza szervezi, közölte Facebook-bejegyzésében a 

Párkányi Városi Hivatal. Pénteken 16 órakor nyitja meg kapuit a párkányi sétálóutcán a 

Kincses Pince – Kárpát-medencei borfesztivál. A rendezvényt a párkányi székhelyű Borok Háza 

szervezi, közölték. "A „Kincses Pince” egy vándor borfesztivál, amelyet először az erdélyi 

Kolozsvárott, majd Csíkszeredán, Nagykárolyban, tavaly pedig a horvátországi Crikvenicában 

rendeztek meg. Idén a párkányi sétálóutcán mintegy 30 borász mutatkozik Magyarországról, 

Romániából, Szlovéniából, Ukrajnából, Horvátországból, Szerbiából és Szlovákiából" - írták. 

Június utolsó hétvégéje nemcsak egy hagyományos borfesztivál lesz, hanem a Kárpát-medence 

borászainak szakmai találkozója is. 

 

A Mária Rádió Érsekújvárban 
2024. június 26. – Ma7.sk 

A felvidéki Mária Rádió Mirjam szoros kapcsolatban áll hallgatóival, önkénteseivel és 

támogatóival. Hallgatói családja tagjaival igyekszik együttműködni, hogy közösen alakítsák 

műsorainak struktúráját, tematikáját és lelkületét. A rádió munkatársai az összetartozás 

jeleként évente legalább egyszer látogatást tesznek az egyes vételkörzetekbe. Június 25-én 

Érsekújvárban jártak, hogy személyesen is eltölthessenek egy kis időt a frekvencia köré gyűlt 

közösséggel. A hallgatók is megnyíltak, bátran megosztották gondolataikat, ötleteiket, 

tapasztalataikat. A helyi önkéntesek elmesélték, hogyan és hol szervezik meg a szolgálatot – 

elsősorban a heti rózsafüzér-imádságot -, melyet a rádió számára végeznek. 

 

Modern idők, modern problémák 
2024. június 26. – Ma7.sk 

Az elmúlt napokban a szlovákiai magyar nyelvű Mária Rádiót (Mirjam Rádio) elektronikus 

támadás érte. A korszerű biztonsági megoldások ellenére, melyek naponta több százezer (!) 

próbálkozást hárítanak el, a támadóknak sikerült korlátozott mértékben behatolniuk. Az, hogy 

ez „csupán” adatszerzés céljából történt, vagy szándékosan a rádió működését volt hivatott 
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hátráltatni egyelőre kérdéses. Elgondolkodtató, hogy a közelmúltban szintén hasonló jellegű 

problémákkal küzdött a délvidéki magyar nyelvű Mária Rádió is. Szerencsére a támadóknak 

nem sikerült komolyabb károkat vagy problémákat okozniuk, de arra pont elegendő, hogy a 

munkát napokra, akár hetekre is hátráltatja. 

 

Élményekkel teli napot zártak a kisudvarnoki 3. Csallóközi élménybörzén 
2024. június 26. – Felvidék.ma 

A korábban Szlovákia legszebb településévé megválasztott Kisudvarnok községben vidám 

műsorokkal, számos információval és különböző kísérőprogramokkal kedveskedtek kicsiknek 

és nagyoknak egyaránt június 22-én, a faluháza udvarán. A Csallóközi élménybörze nevű 

esemény megálmodója, a Csallóköz Területi Idegenforgalmi Szövetség az idei évben 

Kisudvarnokkal fogott össze, hogy a helyszín adottságait kihasználva aktívabb programokkal 

rukkoljon elő. A rendezvényen újra bebizonyosodott, hogy a régió által kínált számos lehetőség 

kedvez a helyieknek is, akik szabadidejükben megannyi program és tevékenység közül 

választhatnak. 

                   
A miniszterelnökkel tárgyalt dr. Pásztor Bálint Szabadkán 
2024. június 26. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

Miloš Vučević szerb miniszterelnökkel találkozott ma dr. Pásztor Bálint Szabadkán a Vajdasági 

Magyar Szövetség székházában. A koalíciós együttműködés további lépéseit tekintették át 

mindhárom hatalmi szintre vonatkozóan. A VMSZ elnöke Facebook-oldalán közzétett 

bejegyzésében azt írta, közvetlen, baráti hangulatú beszélgetés keretében könnyen szót értettek 

mindenben. A cél közös: hatékonyság, eredményesség az elkövetkező időszakban is. Dr. 

Pásztor Bálint hozzátette, a koalíciós együttműködés további lépéseit tekintették át 

mindhárom hatalmi szintre vonatkozóan. Folytatják a vajdasági magyar közösség és az egész 

ország lakosságának javát szolgáló, valamint a szerb-magyar kapcsolatokat stratégiai 

partnerségre emelő egy évtizedes közös munkát - zárta sorait a politikus. 

 

Juhász Bálint és Tanja Miščević Szerbia európai integrációs folyamatról 

tanácskozott 
2024. június 26. – Vajma.info, PannonRTV 

Juhász Bálint, a tartományi képviselőház elnöke ma fogadta Tanja Miščević európai integrációs 

minisztert, a Szerb Köztársaság európai integrációs folyamatának fontosságáról és a 

csatlakozási folyamattal kapcsolatos aktuális kérdésekről tárgyalt vele. Miščević tájékoztatta 

Juhászt a reformmenetrend zárómunkájának részleteiről, amely a ratifikációt követően 

lehetővé teszi, hogy országunk a 2027-ig tartó időszakban felhasználhassa az EU nyugat-

balkáni reform- és növekedési eszközéből származó forrásokat. „Mint ahogyan eddig, a 

tartományi képviselőház és a tartományi intézmények ezután is készek mindent megtenni az 

európai integráció folyamatának felgyorsítása érdekében, valamint teljes kapacitással részt 
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venni az uniós és a határon átnyúló önkormányzati és civil projektek támogatásában, hogy azok 

még konkrétabbak és színvonalasabbak legyenek”, mutatott rá Juhász. 

 

Szerbiának megfelelő stratégiaváltás 
2024. június 26. – Magyarszo.rs 

Még az év vége előtt lehívhat Szerbia összegeket az Európai Unió nyugat-balkáni növekedési 

eszközforrásaiból, jelentette ki kedden délután Brüsszelben újságíróknak nyilatkozva 

Aleksandar Vučić szerb államfő, aki nyilatkozatát megelőzően találkozott Charles Michellel, az 

Európai Tanács elnökével, Várhelyi Olivér bővítési biztossal, továbbá Gert Jan Koopmannal, 

az Európai Bizottság szomszédságpolitikai és bővítési igazgatóságának vezetőjével. Délután fél 

négykor kezdetüket vették a Pristinával folytatott brüsszeli párbeszéd következő fordulójának 

egyeztetései is, melyeket Josep Borell uniós külügyi főbiztos és Miroslav Lajčák, az EU 

dialógussal foglalkozó különmegbízottja koordinál. Ahogyan a korábbi alkalmakkor is, a felek 

előbb külön-külön tárgyaltak az uniós tisztségviselőkkel, majd a két megbeszélést egy közös 

egyeztetés követte, melyen Albin Kurti koszovói kormányfő és a szerb államfő is részt vesz. A 

délután folyamán Vučić közölte, semmire sem számít, ami a Kurtival folytatott eszmecserét 

illeti, de Borellt és Lajčákot nagy figyelemmel hallgatja majd a tárgyalások során. 

 

Szakmai továbbképzés Magyarkanizsán 
2024. június 26. – Vajma.info 

Erősödj meg, hogy mások támasza lehess címmel tart egynapos akkreditált szakmai 

továbbképzést a magyarkanizsai Regionális Szakmai Pedagógus-továbbképző Központ június 

27-én, csütörtökön Magyarkanizsán, az említett intézmény épületében. A képzés 9 órakor 

kezdődik. A szakmai továbbképzést a Vajdasági Pedagógiai Intézet akkreditálta és az azon való 

részvétel 8 pontot ér. A képzés témái: hogyan erősítsük meg önmagunkat, és legyünk mások 

támasza, a stressz mint életstílus, hogyan uralkodjunk érzelmeinken, a kiegyensúlyozott család 

és gyermek válságos helyzetben, szülői nevelési stílusok megismerése. Az előadók Slađaba 

Ivković Ivandekić és Svetlana Belančić lesznek. 

 

Gyerektábor Tornyoson 
2024. június 27. – Magyarszo.rs 

Nyolcadszor rendezik meg a tornyosi Magda-lak Tájház udvarán a régi mesterségek táborát 

gyerekek számára július 8-a és 12-e között, ahol a gyerekek régi mesterségeinkkel és 

hagyományainkkal ismerkedhetnek meg, miközben kreativitásuk, kézügyességük is fejlődik. A 

résztvevők izgalmas és emlékezetes tapasztalatokat szerezhetnek, a későbbiekben pedig maguk 

is újra és újra felidézhetik a táborban tanultakat. Szabó Magda, a tájház alapítója és a tábor 

szervezője elmondta, hogy nagyóvodás kortól 7–8. osztályos korig várják a gyerekeket. – Régi 

mesterségekre tanítjuk őket, alkalmuk lesz belekóstolni a szőnyegszövésbe, kötélverésbe, 

betűverésbe, korongozásba, kosárfonásba, gyöngyfűzésbe, batikolásba és a csuhézásba is. 
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Pénteken tartják Magyarkanizsa Helyi Közösség napját 
2024. június 26. – PannonRTV 

A program pénteken koszorúzással kezdődik, majd díszülést tartanak. Ezen kiosztják a 

Közösségért és az Egyesületi díjat, valamint a Kanyó Zoltán elismerést. A Tisza-parton a 

legkisebbeket mesehallgatás, ingyenes légvár, arcfestés várja. Fellép a Contra Bayando és a 

Perpetuum Mobile együttes, majd Dj Adwill gondoskodik a hangulatról. Pálfi Ervin, HK-elnök: 

„Ki szeretném emelni, hogy ezen az ülésen kerül sor testvértelepülési megállapodásra is, a 

magyarországi Kehidakustánnyal. Ez egy nagyon fontos lépés a helyi közösség szempontjából, 

hiszen idegenforgalmi, művelődési, tudományos, nevelési-oktatási és egyéb együttműködés 

kialakítás a célja ennek a testvértelepülési megállapodásnak. A magyarkanizsai Tisza-parton 

pedig gazdag programok fogják várni az odalátogatókat.” 

                       
Újabb korlátozásokat vezet be a határőrség 
2024. június 26. – KISZo.net 

A munkácsi határőr-parancsnokság ellenőrzése alá tartozó területek után a hadiállapot 

lejártáig az Ungvári járás területén is ideiglenes korlátozásokat vezetnek be a bűncselekmények 

megelőzése érdekében – közölte az Ukrán Állami Határőrszolgálat Nyugati Regionális 

Osztálya. A korlátozások bevezetése az államhatár védelmének és a határrendészeti szabályok 

betartásának ellenőrzése, valamint a határon elkövetett bűncselekmények megelőzése 

érdekében történt. Az ideiglenes korlátozásokat a Fenyvesvölgyi (Sztavne), a Csontosi 

(Kosztrina),  a Nagybereznai, a Bercsényifalvai (Dubrinics), a Felsődomonyai (Onokivci), a 

Homoki, a Szürtei és a Csapi kistérséghez tartozó határövezetekben vezetik be. 

 

Az EU rakományszkennert adományozott a csapi határátkelő kapacitásának 

növelésére  
2024. június 26. – MTI, KISZo.net, Kárpátalja.ma 

Az Európai Bizottság mobil rakományszkennert adományozott a csapi magyar-ukrán közúti 

határátkelőhely kereskedelmi forgalmat érintő kapacitásának javítása érdekében, közölte az 

MTI.hu. A bizottság szerdai brüsszeli közleménye szerint a hozzávetőleg 2,5 millió euró értékű 

röntgenszkenner kulcsfontosságú lesz a vámműveletek során, mivel lehetővé teszi az áruk akár 

titkos átvizsgálását. Az új szkenner segíteni fogja a vámosok munkáját azzal, hogy felgyorsítja 

és még hatékonyabbá teszi a rakomány ellenőrzését, lehetővé téve számukra, hogy perceken 

belül felderítsék az illegális vagy tiltott tárgyakat, miközben elősegítik a jogszerű kereskedelem 

zökkenőmentes lebonyolítását. 
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Megnyíltak a Katolikus Karitász táborai 
2024. június 26. – MTI, Vasárnap.hu 

Hivatalosan is megkezdődött szerdán a Katolikus Karitász táboroztatási időszaka: napközis és 

bentlakásos táboraik idén is csaknem négyezer hátrányos helyzetű gyermek számára teszik 

elérhetővé, hogy a nyári kikapcsolódás mellett fejlesztő- és sportfoglalkozásokon vegyen részt 

- közölték a szervezők az MTI-vel. A 2024-es táboroztatás Spányi Antal, a szervezet püspök-

elnöke ünnepélyes áldásával vette kezdetét Écsy Gábor országos igazgató, Herczegh Anita, 

Áder János korábbi köztársasági elnök felesége, a szervezet jószolgálati nagykövete, Téglásy 

Pál, a Karitatív Tanács elnöke és Klaus Höhn, a szervezet németországi jószolgálati nagykövete 

jelenlétében, Balatonakaliban. Idén nem csupán magyarországi iskolásokat vár a szervezet: 

mintegy száz délvidéki, kárpátaljai és ukrajnai gyermeknek is biztosítják a balatoni 

kikapcsolódás lehetőségét. Az első turnusban a kárpátaljai Técsőről és Kőrösmezőről érkező 

fiatalokat látnak vendégül. 

 

XXVIII. Kárpátaljai Népzene és Néptánc tábor 
2024. június 26. – TV21 Ungvár 

Több, mint 350 kárpátaljai gyermek érkezett a nagyhagyományú Kárpátaljai Népzene, Néptánc 

és Kézműves táborba, amelynek idén a Rákóczi Tábor ad otthont Sátoraljaújhelyen június 23. 

és 29. között. A népzenei és néptánc táborral párhuzamosan mentorprogramot is tartottak. A 

Hagyományok Háza Hálózat ‒ Kárpátalja még 2017-ben hívta életre a mentorprogramját, 

melynek célja, hogy a már működő kárpátaljai táncegyüttesekhez havi rendszerességgel 

anyaországi szakemberek fejlesszék tovább. A Rákóczi Szövetség megtisztelőnek érzi, hogy 

ismét együttműködő partnere lehet, és otthon adhat a Kárpátaljai Népzene, Néptánc és 

Kézműves tábornak, hangsúlyozza Csáky Csongor elnök. Dr. Balatoni Katalin, a 

Belügyminisztérium köznevelésért felelős helyettes államtitkár, néptáncpedagógus is 

köszöntötte a tábor résztvevőit. Kiemelte: a kárpátaljai magyarság immár két éve nehéz 

körülmények között kénytelen élni, a néptánc és a népzene azonban olyan értékek, amelyek 

segítenek kiszakadni a hétköznapok nehézségeiből. A tábor szakmai vezetője Pál István 

Szalonna.  

 

Újabb tudományos eredmények a Rákóczi-főiskolán 
2024. június 26. – Kárpátalja.ma 

Ukrajna Oktatási és Tudományos Minisztériumának Minősítő Bizottsága 2024. április 24-én 

döntött a tudományos címek és fokozatok odaítéléséről. Ennek eredményeként a II. Rákóczi 

Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola oktatói köre három új docenssel bővült. Dr. Depcsinszka 

Ivett, Dr. Petecsuk Júlia és Dr. Szilágyi László docensi címet szerzett. A folyamat kezdeti lépése 

során a felsőoktatási intézmény tudományos tanácsa értékeli a jelölt alkalmasságát a docensi 

cím elnyerésére. Amennyiben a jelölt megfelel a követelményeknek, és a tanács alkalmasnak 

ítéli őt, a pályázati anyagot továbbítják Ukrajna Oktatási és Tudományos Minisztériumához a 

cím hivatalos jóváhagyására. 
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A Tiszacsomai Honfoglalási Emlékparkban koszorúzott a KMKSZ 
2024. június 26. – Karpat.in.ua 

A KMKSZ hagyományosan június második felében megemlékezést szervez honfoglaló őseink 

tiszteletére a Tiszacsomai Emlékparkban. A régészek település határában egy több mint ezer 

éves, 108 sírból álló honfoglalás kori temetőt tártak fel. Ennek helyén létesítettek emlékparkot 

1996-ban a KMKSZ kezdeményezésére. Az őseinkre való emlékezés minden egyes a jövőbe 

tekintő ember és társadalom fontos feladta, kötelessége. E nélkül nincs jövője egyetlen népnek 

sem, hangzott el a megemlékezésen. Ünnepi köszöntőjében Bacskai József, ungvári főkonzul 

kiemelte: Magyarország július 1. és december 31-e között – látja el az Európai Unió elnökségi 

feladatait. A megvalósuló magyar elnökség Európa békéjét, biztonságát, gyarapodását fogja 

szolgálni. Magyarország támogatja Ukrajna Európi Uniós integrációs törekvéseit. 

 

A Magyar Színházak Kisvárdai Fesztiválján lépett fel a beregszászi színház 

2024. június 26. – Karpat.in.ua 

A beregszászi színház Háztűznéző című előadásával kezdődött a 36. Magyar Színházak 

Kisvárdai Fesztiválja. Gogol ismert darabja a párválasztással járó bonyodalmakat mutatja be, 

a humorral átitatott jellemeket látva ráismerhetünk az ember titkos félelmeire, vágyaira, 

kétségbeesett erőlködéseire. A beregszászi színház előadásának különlegessége, hogy a mű 

eredeti hét férfi, négy nő szereposztásához képest itt egy kivételével a férfi szerepeket is nők 

játsszák. A színház seregszemle keretében szakmai elemzésre és megbeszélésre is sor került, 

amelyen a hozzáértők pozitívan értékelték a beregszászi teátrum előadását. A Magyar 

Színházak Kisvárdai Fesztiválja Magyarország legnagyobb hagyományokkal bíró, évente 

megtartott színházi seregszemléje. 

 

A Muravidék honőrzője 
2024. június 26. – Népújság 

A 60 esztendős dr. Lendvai Kepe Zoltán néprajzkutató, a lendvai Galéria és Múzeum 

főmuzeológusa tiszteletére jelent meg a 2024-es Muratáj folyóirat Honőrző címmel. Az ünnepi 

kiadvány bemutatójával egybekötött ünnepségen a pályatársak, közelről és távolról érkezett 

ismerősök, barátok köszöntötték a muravidéki magyarság örökségének megőrzéséért dolgozó 

szakembert, aki közel harminc éve kutatja szülőföldje néprajzát. A kötetbemutatót baráti 

pohárköszöntő és a kerek évforduló megünneplése követte. 60 esztendős dr. Lendvai Kepe 

Zoltán Honőrző címmel jelent meg a Muratáj folyóirat legújabb, 2024-es kiadványa, melyet a 

60 esztendős dr. Lendvai Kepe Zoltán néprajzkutató, a lendvai Galéria és Múzeum 

főmuzeológusa tiszteletére adtak ki. A kiadványt – melybe 25 szerző publikált verset, személyes 

köszöntőt, szakmai cikket – június 21-én ünnepséggel egybekötve mutatták be a Bánffy 

Központban. 
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Sepsiszentgyörgyön képviselték a Muravidéket 
2024. június 26. – Népújság 

A hétvégén Sepsiszentgyörgyön rendezték meg a Magyar Ifjúsági Konferenciát, amelyen a 

Muravidéki Magyar Ifjúsági Szervezet képviseletében Bogar Patrik elnök és Abraham Sarah 

alelnök vett részt A Magyar Ifjúsági Konferencia Egyesület (MIK) a magyarországi és határon 

túli magyar fiatalok legmagasabb szintű egyeztető fóruma. 1999. november 27-én jött létre, 

jelenleg 45 tagszervezete van 10 régióból, köztük a Muravidéki Magyar Ifjúsági Szervezet. Az 

idei közgyűlésnek a Sepsi OSK Aréna adott otthont, ahol Bogar Patrik, a muravidéki régió 

elnöke is ismertette az elmúlt fél év legfontosabb eseményeit, kiemelve a szervezet 

szempontjából jelentős mérföldköveket és előrelépéseket. A konferenciáról hazatérve 

lapunknak elmondta, hogy a Magyar Ifjúsági Konferencián való részvételük rendkívül értékes 

tapasztalat volt. Megismerhették más szervezetek működését, munkáját, törekvéseiket. 

Számos konstruktív ötlettel gazdagodva és új, értékes kapcsolatokkal tértek haza. 

 

Érdemkeresztek Szent László emlékének ápolásáért 
2024. június 26. – Népújság 

Magyarország köztársasági elnöke Magyar Ezüst Érdemkereszt kitüntetésben részesítette 

Boris Kučko belatinci plébánost és Magyar Bronz Érdemkeresztben dr. Andrej Lažeta egykori 

belatinci káplánt Szent László emlékének ápolása iránti elkötelezettségükért. Az elismeréseket 

Szent László napja előtt, június 20-án Kelemen Gertrud lendvai főkonzul adta át. Boris Kučko 

és dr. Andrej Lažeta lelkipásztorok igyekezetének köszönhetően sikerült helyreállítani a 

belatinci Szent László-plébániatemplom egykoron elveszettnek hitt, megrongált oltárát és az 

eredeti falfreskót. Törekvéseiknek köszönhetően megmaradt és erősödik Szent László tisztelete 

a Muravidéken – emelte ki többek közt méltatásában Kelemen Gertrud lendvai főkonzul a 

kitüntetések ünnepélyes átadásán a Lendvai Főkonzulátuson. Az elismeréseket tavaly 

augusztusban Novák Katalin volt államelnök adományozta, átadásukra június 27-e, Szent 

László napja, a belatinci plébánia védőszentjének ünnepe előtt került sor. 

 

Az eddigi legtöbb pályázó, tíz támogatott 
2024. június 26. – Népújsag 

A múlt héten írta alá a Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség (MMÖNK) 

nevében Orban Dušan elnök a 2024-es vissza nem térítendő gazdasági támogatásokról szóló 

szerződéseket tíz vállalkozóval a kétnyelvű területről, akik megközelítőleg 392 ezer eurón 

osztozkodtak. Eddig a legtöbb, 43 vállalkozás jelentkezett a pályázatra.  Ahogy ezt Orban Dušan 

elnök, illetve Sabo Livija felelős munkatárs a szerződések aláírásakor elmondta, az MMÖNK 

által a gazdasági beruházások serkentésére meghirdetett nyilvános pályázatra – A magyar 

nemzeti közösség gazdasági alapjának serkentési programja 2021–2024 (JR PMSNS–

MMÖNK – UKREP 1/2024) – összesen 43 vállalkozó adta be projektjét. A pályázati terveik 

megvalósítására rendelkezésre álló vissza nem térítendő eszközök összege 331.995,51 euró volt. 

A szükséges pénzkeretet a Kohéziós és Regionális Fejlesztési Minisztérium biztosította „A 

nemzeti közösségek által lakott területek fejlesztése” című költségvetési tételből. 
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„A fiatal nemzedékek miatt fontos az emlékmű”   
2024. június 26. – Népújság 

Június 21-én hagyományosan a lendvai Színház- és Hangversenyterem nyári színpadán 

tartották meg az államiság napja – június 25. – alkalmából szervezett községi központi 

ünnepséget. Ezt megelőzően a szlovén függetlenség védelmezőinek emlékművét is átadták a 

lendvai Fő utca 16. szám előtt. Pénteken a lendvai Színház- és Hangversenyterem nyári 

színpadán központi községi ünnepséggel ünnepeltük a szlovén államiság napját. Az ünnepség 

központi szónoka Lipič Ladislav, a szlovén fegyveres erők nyugalmazott vezérőrnagya, a 

Szlovéniáért folytatott háború veteránjai szövetségének elnöke és Lendva Község díszpolgára 

volt. Részben magyar nyelven is elmondott ünnepi beszédében Lipič hangsúlyozta a történelmi 

események fontosságát, felidézte az egység, a bajtársiasság és a kölcsönös tisztelet idejét, 

amikor a közös cél világos volt, és nem volt helye ideológiai vagy pártpolitikai 

megosztottságnak. Arra kérte a hallgatóságot, hogy ne felejtsék el a történelmet, és kifejezte 

azon kívánságát, hogy minden megtartott és a jövőben megrendezésre kerülő ünnepség pozitív 

üzeneteket közvetítsen a fiatalabb generációk számára a szlovénok akkori lázadó jellegéről és 

egységéről 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. június 26. – Kossuth Rádió 

 

Szlovákiában vissza-visszatérő téma a választási rendszer megreformálása. A belügyminiszter 

a napokban közölte, szerinte nem jó az, hogy az egész ország egy választási körzetet alkot, 

nincsenek egyéni jelöltek, a regionalizmus elve sérül. Az ellenzék mereven elutasítja a 

módosítás szándékát, a Magyar Szövetség nem. A párt szerint a választási rendszer 

módosításáról mindenképpen szükség van a szakértői vitára, amelyben részt kívánnak venni. 

A szlovák belügyminiszter felvetéséről - mert javaslat egyelőre nincs- Kolek Zsolt politikai 

elemző beszél. 

 

Erdélyi magyarság a XX. században címmel tartottak kisebbségtörténeti konferenciát 

Székelyudvarhelyen. A számos erdélyi múzeum és kulturális intézmény, valamint a kolozsvári 

és a budapesti kisebbségkutató intézet szervezte esemény témái az 1940-44 közötti időszak, a 

holokauszt, az impériumváltás volt.  

 

Rendszeresen indulnak szállítmányok Nyírmeggyesről a kárpátaljai Munkácsra, hogy onnan 

az egészségügyi felszerelések Kárpátalján, vagy belső Ukrajnában oda kerüljenek, ahol a 
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legnagyobb szükség van rájuk. A NEEKA Romániában és itthon is segít - mondta Rácz Ferenc 

a szervezet hazai vezetője. Ukrán és a román útra elkísérte őket a holland szervezet vezetője is, 

mert tájékoztatni akarják adakozó honfitársaikat a látottakról.   

 

Kaland és tanulás. Az Outward Bound nemzetközi civil szervezet a világ több mint 30 

országában van jelen, köztük Romániában, Erdélyben is, 1993 óta.  A főként diákoknak és 

pedagógusoknak szóló programjai, tanfolyamai, tréningjei sokrétű hatást gyakorolnak a 

résztvevők egyéni fejlődésére és a társadalomra is. Ezt bizonyítja az a nemrégiben végzett 

nemzetközi felmérés, amelynek partnere volt az erdélyi szervezet is. Ennek székhelye 

Marosvásárhelyen, képzési központja pedig Szovátán van. A kutatás eredményeiről Horváth 

Kovács Ádám, a szervezet romániai ügyvezető igazgatója beszélt Erdei Edit-Zsuzsánnának. 

 

2012. március 10-e óta a krasznahorkai vár zárva van. A leégett várban sokáig nem történt 

semmi, ám az utóbbi időben mintha lendületet vettek volna a helyreállítási munkák. De a falu 

lakóit, a végtelennek tűnő várfelújítás reményvesztetté tette. Főleg azokat, akik 

Krasznahorkaváralján az idegenforgalomból éltek, de hasonló cipőben jár az önkormányzat is.  

 

Szilva, szőlő, körte, cseresznye, dió, birs, málna és berkenye – többek között ilyen párlatokkal 

és pálinkákkal neveztek be a Kárpát-medence termelői a negyedik Ákovita Nemzetközi Párlat- 

és Pálinkaversenyre. A Székely Gazdaszervezetek Egyesületének csíkszeredai rendezvényén 

mintegy ezer beküldött minta úgynevezett érzékszervi minősítését vasárnaptól keddig 

tartották. A legjobbakat kategóriánként díjazzák, a díjátadó gála július ötödikén lesz. Bíró 

István összeállítása.  

 


